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Komentář

Profesore, nevzdávejte to!

Když Alena Hanáková (STAN) vysvětlovala, že
za všechnomůžou „ty špatně nastavené řídící
a provozní procesy“, podle mnohých už ne-
mohlo ministerstvo kultury padnout hlouběji.
Omyl. Nebohou starostku Vizovic, která se jaksi
omylem stala ministryní kultury, o pět let poz-
ději trumfl Antonín Staněk (ČSSD), který udělal
v resortu takový nepořádek, že ho Lubomír Za-
orálek napravuje dodnes. Připomeňme jen ne-
oprávněné odvolání ředitelů Národní galerie
Jiřího Fajta a Muzea umění Olomouc Michala
Soukupa.
Když měl teď do Nosticova paláce přijít ko-
munální politik Jan Birke, přimělo to profesora
UMPRUM a předního českého výtvarníka Jiřího
Davida k sepsání komentáře pro LN, v němž
zlomil nad veřejným kulturním prostorem hůl.
„Takže asi naposled chci sdělit, že jsme opět jen
bezmocní diváci v užaslém hledišti, kdy se na
pódiu před námi odehrává ta nejklasičtější
obehraná hra pod názvemMocmoci. Naše
moc bezmocných je totiž iluze.“ Radostně tvr-
dím, že pan profesor (protentokrát) neměl
pravdu. Birke zůstává v Náchodě a Zaorálek,
který odmítl post ministra zahraničí, v Nosti-
cově paláci. Moc ustoupila cti. Přesto jde o sla-
bou náplast. Teprve až se naplní slova ředitele
Národního divadla Jana Buriana, že po volbách
by se právě křeslo ministra kultury mělo stát po
premiérském tím nejžádanějším, bude líp. Bez
živé vody umění jsou totiž naše životy prázdné.

Kateřiny
Perknerovéé

Krátce

Smartwings nabídnou
za letenky od ČSA poukazy
Praha – Letecká společnost Smartwings nabídne
cestujícím, kteří si u dceřiného dopravce ČSA
koupili letenku na let Smartwings a ten byl ná-
sledně kvůli pandemii zrušen, náhradní poukaz
na jakýkoliv jiný let aerolinek. Voucher bude ve
stejné hodnotě jako nevyužitá letenka. Platby za
tyto letenky Smartwings vracet nebudou. (čtk)

Chladné počasí pomůže
přibrzdit kůrovce
Hradec Králové – Lesníci vítají současné chladné
počasí. Pomůže jim omezit šíření kůrovce. Díky
chladnému počasí by semělo první kůrovcové ro-
jení pravděpodobně posunout na přelom dubna a
května. „Dá se tedy odhadovat, že tři kůrovcové
generace letos nebudou,“ řekla mluvčí státního
podniku Lesy České republiky Eva Jouklová. (čtk)

Ve vládě Andreje Babiše padají
ministři jako kuželky
Jakub Kulhánek bude tře-
tím ministrem zahraničí,
na zdravotnictví už je
čtvrtý.

KATEŘINA PERKNEROVÁ

K
něžínek, Malá,
Kremlík nebo
Staněk. Říkají
vám ta jména
něco?Měla by.

Všichni totiž byli ministry
české vlády. První dva vedli
krátce spravedlnost, třetí
dopravu a čtvrtý kulturu. Ani
jeden neměl pro svoumisi
potřebné předpoklady, ať už
odborné nebo politické.
Když byla v prosinci 2017

jmenována jednobarevná
vláda ANO, Andrej Babiš si do
ní vybral několik odborníků,
kteří měli za sebou dlouho-
letou kariéru v oboru. Napří-
klad Alenu Schillerovou na
finance, Kláru Dostálovou na
místní rozvoj nebo Roberta
Plagu na školství. Nikdo
z nich ale nebyl politik ani
poslanec. Opírat semohli jen
o premiérovu přízeň. Že to
nestačí, už vědí i Schillerová
či Karel Havlíček, kteří se v
říjnu budou ucházet o přízeň
voličů.
Zatímcoministerským re-

kordmanem je Richard Bra-
bec (ANO), který vede životní

prostředí už sedmý rok, nej-
žhavější je křesloministra
zdravotnictví. Od vzniku
České republiky se v něm
vystřídalo 23mužů a žen. Za
poslední rok pak čtyři –
AdamVojtěch, Roman Pry-
mula, Jan Blatný a Petr
Arenberger. Vojtěch, který je
poslancem a premiérovým
oblíbencem, nakonec vydělal
na rezignaci nejvíc, neboť se
stane velvyslancem ve Fin-
sku, ačkoli nemá žádné di-
plomatické zkušenosti.
Práci si naopakmusí hle-

dat Tomáš Petříček, který
prohrál souboj o křeslo šéfa
ČSSD. Možná ji najde v aka-
demickém světě nebo ne-
ziskové sféře. Jeho nástupce
Jakub Kulhánek je zato na
vzestupné trajektorii. Má
kvalitní vzdělání, prošel ně-
kolika náměstkovskými po-
zicemi, má nejpřísnější bez-
pečnostní prověrku a je blíz-
kým spolupracovníkem Jana
Hamáčka. Prezident Zeman
ho šéfem diplomacie jme-
nuje příští středu. Jak ovšem
říká v dnešním rozhovoru
Deníku politolog Lukáš Va-
leš, nestane se silnou vládní
figurou, kterou bymělmi-
nistr zahraničí být. Nic o něm
totiž nevíme a nikdo ho ne-
zná. Podle Valeše se takto
ministři vybírat nemají.
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Ministerské rošády
Vláda ČR od 27. června 2018 do 16. dubna 2021

(hnutí ANO + ČSSD)

» Ministr průmyslu a obchodu
Marta Nováková, Karel Havlíček

(oba za ANO)

» Ministr dopravy
Dan Ťok, Vladimír Kremlík,

Karel Havlíček (všichni za ANO)Karel Havlíček (všichni za ANO)Karel Havlíček

» Ministr zdravotnictví
Adam Vojtěch, Roman Prymula,

Jan Blatný, Petr Arenberger
(všichni za ANO)

» Ministr spravedlnosti
Robert Pelikán, Taťána Malá, Jan Kněžínek, 

Marie Benešová (všichni za ANO)

» Ministr zahraničí
Jan Hamáček (pověřený řízením),

Tomáš Petříček, Jan Hamáček
(pověřený řízením), Jakub Kulhánek – 

před jmenováním (všichni ČSSD)

» Ministr práce a sociálních věcí
Petr Krčál, Jana Maláčová (ČSSD)

» Ministr kultury
Antonín Staněk, René Schreier

(pověřený řízením),
Lubomír Zaorálek (oba ČSSD)Lubomír Zaorálek (oba ČSSD)Lubomír Zaorálek

MINISTŘI, KTEŘÍ SE MĚNILI

LUBOŠ KASTNER z asociace malých a středních podniků řekl:

Hospoda je bezpečná. Jako grilování na zahradě
BARBORA HÁJKOVÁ

R
estaurace a hos-
podymusejí co
nejdříve otevřít,
říká Luboš Kast-
ner (na snímku),

člen představenstva Asociace
malých a středních podniků
a živnostníků ČR (AMSP).
Společně se zástupci Českého
svazu pivovarů a sladoven
(ČSPS) připravil na letošní jaro
program Bezpečná restaurace.

Jaké byly důvody pro vytvo-
ření tohoto projektu?
Důvod je jasný, potřebuje-

me otevřít co nejdříve. Musí-
me změnit pohled na gastro-

nomii, která je momentálně
považována až za toxickou.
Když se udělá hezky, ve měs-
tech je stejně plno lidí. Třeba v
Plzni jsou lidé v parcích, chodí
na náplavku, grilují na zahra-
dách. Dle mého názoru jsou
zahrádka nebo hospoda při
režimových opatřeních
v podstatě stejně nebezpečné.
Snažíme se tak dělat všechno
pro to, abychommohli otevřít.

Co je tedy podle vás v součas-
né době stěžejní?
Potřebujeme plán dopředu,

abychom věděli, na co se má-
me připravit. To nám ale bo-
hužel nikdo nedává. My za to
sice vládu kritizujeme, ale ne-

ní nám to nic platné. Ne-
máme žádnou odezvu
a už je to k vzteku.
Jediné, co slyšíme,
je, že se bude
gastronomie teprve
řešit. Je ale nejvyšší
čas, aby nám někdo
něco řekl.

Ministerstvo zdravotnictví
hovořilo o tom, že
v určitém epidemickém
stupni by lidémohli navště-
vovat restaurace s negativ-
ním testem. Jak se na to dí-
váte?
V evropských podmínkách

a v časech před covidem
bychom si klepali na hlavu.

Teď už jsme ale v situaci,
kdy si dokážu předsta-
vit cokoliv. Hledáme
jakékoliv řešení,
které nám pomůže
otevřít. Proto budu
raději souhlasit s
tím, že hosty u vstu-
pu zkontrolujeme.

Jaká je situace v gastronomii
teď?
Samozřejmě velice špatná.

Provozovatelé čekají, co bude.
Každý den končí nějaké re-
staurace. V Plzni se například
nedávno zavřela res-taurace
Na střelnici. Pěkná restaurace
s terasou na dobrémmístě. Je
to škoda.
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